ΟΙ ΜΕΤΟΧΕΣ.

Η μετοχή είναι ονοματικός τύπος του ρήματος και ονομάζεται έτσι επειδή μετέχει τόσο στις ιδιότητες του ρήματος όσο και του ονόματος, και συγκεκριμένα του επιθέτου, έχει δηλαδή σχέση ταυτόχρονα και με το ρήμα και με το επίθετο.

Ως ρήμα έχει : φωνή, διάθεση, χρόνους.

Ως επίθετο έχει : γένος, αριθμό, πτώση.

Μετοχή έχουν ο ενεστώτας στην ενεργητική και στην παθητική φωνή και ο παρακείμενος στην παθητική φωνή.

Η μετοχή ενεστώτα ενεργητικής φωνής είναι άκλιτη και σχηματίζεται με τις καταλήξεις –οντας (ρήματα α΄ συζυγίας) γράφω/ γράφοντας.

-ώντας(ρήματα β΄συζυγίας) γελώ/ γελώντας.

Η μετοχή ενεστώτα παθητικής φωνής είναι κλιτή και σχηματίζεται με τις καταλήξεις:

-όμενος,-η, -ο αναπτυσσόμενος

-άμενος, -η, -ο τρεμάμενος

-ούμενος,-η, -ο φοβούμενος

-ώμενος,-η, -ο προσδοκώμενος

Η μετοχή παρακειμένου της παθητικής φωνής είναι κλιτή και σχηματίζεται με την κατάληξη -μένος,-η, -ο λυμένος.

ΟΡΘΟΓΡΑΦΙΑ ΤΩΝ ΜΕΤΟΧΩΝ:

Η μετοχή ενεστώτα ενεργητικής φωνής έχει κατάληξη –οντας όταν προέρχεται από ρήματα α΄συζυγίας οπότε τονίζεται στην προπαραλήγουσα.(τρέχω/ τρέχοντας)

Η μετοχή ενεστώτα ενεργητικής φωνής έχει κατάληξη –ώντας όταν προέρχεται από ρήματα β΄συζυγίας οπότε τονίζεται στην παραλήγουσα.(τραγουδώ/ τραγουδώντας)

Για τη μετοχή του παρακειμένου της παθητικής φωνής ισχύουν τα εξής: 

Ρήματα που λήγουν σε…                               Σχηματίζουν παθητική μετοχή σε

-ώνω                                                                                                  ωμενος                                                                                                     

τεντώνω                                                                                          τεντωμένος                                                                                        
-αίνω                                                                                       ημένος/-αμένος                                                                                                  μαθαίνω                                                                                            μαθημένος 
ζεσταίνω                                                                                           ζεσταμένος                                                                                         
-εύω                                                                                  -εμένος/ -ευμένος

μαζεύω                                                                                             μαζεμένος                                                                                           
βραβεύω                                                                                      βραβευμένος                                                                                            

-ίζω                                                                                                      ισμένος                                                                                                    

ποτίζω                                                                                            ποτισμένος                                                                                                 

ΕΞΑΙΡΟΥΝΤΑΙ                                                                            ΕΞΑΙΡΟΥΝΤΑΙ
πρήζω, δακρύζω, δανείζω,                  πρησμένος, δακρυσμένος, δανεισμένος
αθροίζω                                                                                         αθροισμένος.

-ύνω                                                                                     -υμένος/-υσμένος

ντύνω                                                                                                 ντυμένος

μολύνω                                                                                         μολυσμένος

ΕΞΑΙΡΟΥΝΤΑΙ                                                                            ΕΞΑΙΡΟΥΝΤΑΙ                                                                        
αποθαρρύνω/ επιβαρύνω                                αποθαρρημένος/ επιβαρημένος

-ώ                                                                       -ημένος/ -ισμένος/ -ασμένος

νικώ                                                                                                   νικημένος

τραγουδώ                                                                                  τραγουδισμένος

κρεμώ                                                                                           κρεμασμένος

-πω/-βω/-φω/-πτω                                                                            -μμένος

βάφω                                                                                                 βαμμένος

-κω,-γω,-χω,-σσω                                                                             -γμένος

ανοίγω                                                                                            ανοιγμένος

ΤΑ ΕΙΔΗ ΤΩΝ ΜΕΤΟΧΩΝ.

Οι μετοχές χρησιμοποιούνται στο λόγο ως επιρρήματα ή ως επίθετα. Ανάλογα, λοιπόν, με τη λειτουργία τους, διακρίνονται σε δύο είδη: επιρρηματικές, επιθετικές.

Επιρρηματική είναι η μετοχή που χρησιμοποιείται σε θέση επιρρήματος εκφράζοντας κάποια επιρρηματική σχέση. Ανάλογα με την επιρρηματική σχέση που εκφράζει διακρίνεται σε διάφορα είδη: τροπική, χρονική, αιτιολογική, υποθετική, εναντιωματική.

Ως επιρρηματική χρησιμοποιείται πάντα η μετοχή του ενεργητικού ενεστώτα που λήγει σε –οντας, -ώντας.

Μια επιρρηματική μετοχή μπορεί να έχει το ίδιο υποκείμενο με το ρήμα που προσδιορίζει, και τότε λέγεται συνημμένη ( άλλοι χόρευαν τραγουδώντας), ή μπορεί να έχει δικό της υποκείμενο διαφορετικό από το υποκείμενο του ρήματος, ή να φαίνεται πως δεν έχει καθόλου υποκείμενο, και τότε λέγεται απόλυτη.(ανοίγοντας αυτός τα παράθυρα, το φως του ήλιου έλουσε το δωμάτιο), (ξημερώνοντας, ξεκινήσαμε για το ταξίδι).

Ως επιθετική χρησιμοποιείται μόνο η μετοχή της παθητικής φωνής που λειτουργεί συντακτικά όπως ένα επίθετο.

Η επιθετική μετοχή μπορεί να αναλυθεί σε αναφορική πρόταση και χρησιμοποιείται ως

- υποκείμενο (οι εργαζόμενοι έκαναν απεργία)

- κατηγορούμενο (η κοπέλα ήταν ντυμένη στα μαύρα).

- αντικείμενο (όλοι παίνευαν τον πεθαμένο).

- προσδιορισμός επιθετικός ή κατηγορηματικός( οι εργαζόμενες μητέρες αντιμετωπίζουν δυσκολίες), ( κάθεται με τα χέρια σταυρωμένα).
